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Během podzimu nepřibylo žádné nové Místo pro přírodu (dva zajímavé výkupy byly předjednány, 
schváleny a jejich realizace se řeší v těchto dnech), několik lokalit se však podařilo rozšířit. A na 
většině probíhají nějaké práce, výzkumy…  

Přehršel dobrých zpráv ze Sedmihorských mokřadů 

Jestli se o nějaké z našich lokalit v posledních 
měsících mluví skutečně často, a to i v celostátních 
sdělovacích prostředcích, pak jsou to Sedmihorské 
mokřady. Oprávněně. Konec konců, kdo se 
zúčastnil podzimního setkání dárců, viděl ledacos 
na vlastní oči. Ale jsou i další novinky. 

Pojďme popořadě: Na jaře byla úspěšně 
dokončena revitalizace území. Možná by se 
slušelo říci první fáze revitalizace, neboť kolegové 
z pozemkového spolku mají další rozsáhlé plány, 
ale to je otázkou vzdálenější budoucnosti. Pro 
tuhle chvíli je hotovo. Slavnostního „otevření“ se 
zúčastnila skutečně vybraná společnost, od 
vlastníků pozemků přes realizátory, představitele 
obce a státní správy až po zástupce donátorů, kteří 
to vše zafinancovali. 

 

Místo meliorací různorodé vodní plochy (foto Vojtěch 
Šťastný) 

Dokončením revitalizace však práce nekončí. O 
lokalitu je nutné se průběžně starat. Zatímco na 
některých plochách zůstává „divočina“, na jiných 
se v průběhu roku kosilo či páslo. Extenzivní 
pastva skotu, zajištěná ve spolupráci s místními 
zemědělci, se ukázala jako obzvláště vhodný 
nástroj k údržbě takovýchto lokalit. A také je nutné 
sledovat, co se na lokalitě děje, jak na poměrně 
radikální zásahy reaguje příroda. Můžeme 

konstatovat, že skvěle! Mimo jiné zde letos poprvé 
úspěšně vyvedli mláďata jeřábi. Celkově zde bylo 
během sezóny pozorováno 89 druhů ptáků a 8 
druhů obojživelníků. Videozáznam některých 
z nich lze shlédnout na stránce Sedmihorských 
mokřadů na www.mistoproprirodu.cz. 

 

Jeřábi popelaví s mládětem na Sedmihorských 
mokřadech (foto Jiří Šťastný) 

V uplynulých měsících se také podařilo na lokalitě 
vykoupit další pozemek. Byl to jeden z těch 
komplikovanějších výkupů. Klíčový pozemek 
v nejnižším místě celé lokality patřil soukromým 
zemědělcům, kteří sice byli projektu nakloněni, ale 
pochopitelně potřebovali na něčem hospodařit. A 
tak s nimi byla domluvena směna. Tedy nejprve 
bylo nutné v okolí najít nějaký jiný zhruba stejně 
velký pozemek na prodej, ten koupit a následně 
směnit. Podařilo se! 

Na tomto místě je nutno poděkovat, jako již 
několikrát v poslední době, Nadačnímu fondu 
Veolia, který přispěl na nákup zmiňovaného 
pozemku i na monitoring a údržbu celé lokality. 

A ještě jedna dobrá zpráva na závěr: projekt 
revitalizace Sedmihorských mokřadů získal Cenu 
veřejnosti v soutěži Adapterra Award. Velká 
gratulace a velký dík všem, kdo pro projekt 
hlasoval.



Zápověď aneb není malých výkupů

I malé výkupy mají smysl. Vlastnickým 
"zaseknutím drápku" můžeme ovlivnit dění na 
lokalitě, navíc může dříve nebo později být oním 
pověstným kamínkem spouštějícím lavinu. 

Tak lavina to zatím není, ale jistý pozitivní efekt už 
se projevil. Loni se nám na lokalitě Zápověď 
podařilo koupit malý podíl na prvním z pozemků. 
Letos nám jeden ze spoluvlastníků nabídl, že nám 
svůj vlastnický podíl daruje. Díky čemuž jsme se 
stali největšími spoluvlastníky tohoto pozemku.  

Kde že Zápověď leží a proč se o ni zajímáme? Je to 
mozaika luk a křovin s výskytem řady vzácných 

druhů rostlin. Najít tu můžeme stovky kruštíků 
bahenních či mečíků střecholistých, desítky 
prstnatců májových, několik jedinců vrby 
pětimužné, ostřici blešní, ostřici rusou, prstnatec 
Fuchsův, kozlík celolistý, bařičku bahenní, 
bahničku chudokvětou, suchopýr širolistý nebo 
mech zelenku hvězdovitou.  

Zápověď leží v tom úplně nejvýchodnějším cípu 
naší republiky, pár kilometrů východně od Mostů 
u Jablunkova. Díky čemuž jde i o nejvýchodnější 
Místo pro přírodu. O lokalitu pečuje Pozemkový 
spolek Cieszynianka. 

 

     
Zápověd koncem srpna: ostřice blešní, odkvetlý mečík střecholistý a bařička bahenní (foto Jan Moravec) 

Drobnosti 

 Na Zbytkách bylo vykoupeno dalších 11 pozemků o celkové výměře 0,78 ha. Jde o pás protínající 
různé biotopy této přírodní rezervace od přírodě blízkých lesů přes mokřady až po louky. 

 Velmi pěkná reportáž o Radiměřském motýlím království i dalším aktivitám Pozemkového spolku 
Arion byla odvysílána Českou televizí v rámci pořadu Nedej se! Podívat se na ni můžete na 
www.ceskatelevize.cz/porady/1095913550-nedej-se/222562248430017/. 

 Na Horkách letos vykvetlo přes sto hořečků. Je to 
několikanásobně více, než v předešlých letech. Objevily 
se i na mikrolokalitách, kde je dosud nikdo neviděl. 
Hořečky jsou rostliny záhadné, jejich početnost na 
lokalitách často velmi kolísá často bez zjevné příčiny, 
přesto si dovolujeme předpokládat, že minimálně 
částečně má na této radostné zprávě i Velkojaroměřský 
pozemkový spolek, který vykonal na lokalitě v posledních 
dvou letech velmi mnoho práce. Jen toho mechu, co ta za 
ty roky, kdy se zde nehospodařilo, nahromadilo… 

 Díky finanční podpoře společnosti BILLA začaly práce na 
odbahnění dvou ze čtyř rybníčků U kapličky. 


